
Chcete dávky? Odhalte majetek
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„Zavedeme školné, zpřísníme dávky.“ Vyjednávači ODS, TOP 09 a Věcí veřejných našli první styčné body

PRAHA Po týdnu vyjednávání přišla vznikající trojkoalice s prvními konkrétními plány. Zavede třeba školné na vysokých
školách. S většinou 118 hlasů ve sněmovně má totiž šanci udělat to, o čem politici i odborná veřejnost mluví už roky.
„Rýsuje se model odloženého, sociálně citlivého školného s doprovodnými půjčkami pro studenty,“ řekl místopředseda
Věcí veřejných Josef Dobeš. Maximální částka, kterou by měli studenti platit, prý ale nebude vyšší než 10 tisíc za
semestr. Školy si ji navíc budou moct do jisté míry určovat samy. O tom, zda bude školné odložené, nebo ho budou
studenti platit už během studia, však chtějí politici ještě jednat. „Budeme se bavit o tom, který systém je výhodnější,“
sdělil Jan Vitula z TOP 09, která podporuje přímé školné. Vznikající koalice také slibuje lepší ohodnocení učitelům.
„Debata bude, jakým způsobem,“ uvedl vyjednávač ODS Walter Bartoš.
Armáda chudší o miliardy Ušetřit 10 miliard v armádním rozpočtu, což navrhují Věci veřejné, je ale pro ostatní strany
nepřijatelné. „Samozřejmě že s tím mám problém,“ uvedl šéf TOP 09 Karel Schwarzenberg. „Řešení je v racionalizaci
fungování armády v určitém čase, ne v tom, že jí z roku na rok sebereme 10 miliard. To nepřichází v úvahu,“ řekl
Alexandr Vondra z ODS. Škrty v resortu obrany se zdají být jedním z největších sporů, které musí vznikající koalice
řešit. Progresivní daň?
V práci včera pokračovaly i další pracovní týmy. Finanční experti se shodli na razantním zpřísnění sociálních dávek. U
všech lidí, kteří je dostávají, chtějí prověřovat příjmy i majetek. Třecí plochou ale zůstává zavedení vyšší daně z příjmu
u fyzických osob, které po bohaté prosazují Věci veřejné.
Zdravotnictví na začátku cesty Atmosféru na prvním setkání skupiny, která jedná o zdravotnictví, si její účastníci chválili.
Jenže idylou už včera prosvitly náznaky problémů, které se vynoří. „Jsou věci, na které máme různý názor. Nestalo
se ale, že by někdo bouchal do stolu,“ poznamenal Boris Šťastný z ODS. „Dostali jsme se i ke spornějším bodům.
Pojmenovali jsme, o čem se budeme bavit,“ potvrdila Kateřina Klasnová, která na jednání přišla za Věci veřejné. Její
strana chce mimo jiné na rozdíl od ostatních dvou jedinou zdravotní pojišťovnu a zrušení poplatků.
„Zrušení poplatků máme až jako výsledek reformy. Jediné, co by mělo přijít hned, je zrušení poplatku za položku
na receptu,“ upřesnila Klasnová. Podle Marka Šnajdra z ODS bylo důležité, že se strany shodly na nutnosti udržet
zdravotnictví nezadlužené.
Korupce jako domácí úkol Setkání expertů v oblasti práva i korupce se zase neslo v duchu vyučovací hodiny ve škole.
„Dáváme si domácí úkoly,“ řekl Zdeněk Zajíček z ODS, podle kterého strany zatím sestavují průnik programů. Konflikt
se dá ale očekávat u agenta provokatéra, kterého prosazují Věci veřejné. A protože ODS a TOP 09 víc sází na prevenci,
je právě i on jedním z „ úkolů“. Drobné problémy se ale objevily i ve vnímání vztahu státní a obecní policie. Ekozakázka,
nebo arbitráže?
Ke skupinám, které zatím postupují bez výraznějších problémů, patří ekologové. Včera se shodli třeba na nutnosti
zavedení ekologického cla. Dál jednat ale experti chtějí o ekozakázce. Strany se bojí, aby zrušení supertendru nevyvolalo
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vlnu arbitráží. „Chceme precizovat formulaci, která garantuje, že se půjde cestou dílčích zakázek, ale zároveň vyloučí
možnost využití koaliční smlouvy u soudu,“ uvedl Vít Bárta z Věci veřejných.

***

„Jediné, co by mělo přijít hned, je zrušení poplatku za položku na receptu.“

Foto popis| Nejen školné na VŠ, ale i lepší ohodnocení učitelů. Na tom se shodla vznikající koalice. „Debata bude, jakým
způsobem,“ uvedl vyjednávač ODS Walter Bartoš.
Foto autor| Foto Mediafax - Aleš Běhounek


